
Rada Miejska Śmigla 
Radni-Sesja 

Protokół nr 47 

XLVII Posiedzenie w dniu 26 maja 2022  

Obrady rozpoczęto 26 maja 2022 o godz. 14:00, a zakończono o godz. 15:34 tego samego 

dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Obecni: 

1. Arleta Adamczak 

2. Włodzimierz Drótkowski 

3. Sławomir Grzelczyk 

4. Anna Jaworska 

5. Gabriela Kasperska 

6. Wiesław Kasperski 

7. Rafał Klem 

8. Krzysztof Łączny 

9. Piotr Majer 

10. Mirosław Józef Pawlak 

11. Michał Skrzypczak 

12. Alfred Splisteser 

13. Danuta Strzelczyk 

14. Sławomir Jan Szudra 

15. Beata Żyto 

1. Otwarcie sesji. 

 

Przewodniczący Rady Pan Wiesław Kasperski otworzył posiedzenie. Powitał zebranych. 

Poinformował, że sesja jest nagrywana i transmitowana zgodnie z wymogiem ustawowym.       

W sesji uczestniczyło 15 radnych – Rada jest władna w podejmowaniu uchwał.  

 

Głosowano w sprawie: 

Sprawdzenie obecności. 

Wyniki głosowania 

OBECNY: 15, NIEOBECNY: 0 

Wyniki imienne: 

OBECNY (15) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

 

2. Przedstawienie porządku sesji. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że porządek sesji został przesłany do radnych w stosownym 



terminie w związku z powyższym nie ma obowiązku odczynia. Uwag do porządku sesji                        

nie było. 

 

3. Przyjęcie protokołu z XLVI sesji Rady. 

 

Przewodniczący Rady poinformował, że zapoznał się z treścią protokołu z XLVI sesji Rady 

Miejskiej Śmigla i wiernie odzwierciedla przebieg sesji. Protokół jest do wglądu w biurze Rady. 

 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcia protokołu z XLVI sesji Rady.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

 

4. Informacja Przewodniczącego Rady z działalności w okresie między sesjami. 

 

Przewodniczący Wiesław Kasperski odczytał informację z działalności w okresie między 

sesjami. Informacja stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  

Pytań nie było. 

 

5. Sprawozdanie Burmistrza Śmigla z wykonania uchwał Rady Miejskiej Śmigla. 

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 3 do protokołu. Pytań nie było. 

 

6. Informacja o działalności Burmistrza Śmigla w okresie między sesjami. 

 

Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

7. Zapytania Sołtysów i Przewodniczących Zarządów Osiedli. 

Brak. 

 

8. Sprawozdanie z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej w Śmiglu za rok 2021. 

Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych, odczytała wniosek z posiedzenia komisji                          

o wprowadzeniu zmian do sprawozdania z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej w Śmiglu, 

który stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Głosowano wniosek w sprawie: 

wprowadzenia zmian do sprawozdania z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej w Śmiglu 

za rok 2021. 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 



Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Gabriela Kasperska, 

Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef Pawlak, 

Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata Żyto 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Anna Jaworska 

 

Sprawozdanie przedstawiła Kierownik OPS Barbara Kuderska. Najważniejsze kierunki działań 

OPS w tym okresie to:                            

- Praca socjalna z osobami i rodzinami wymagającymi wsparcia w zabezpieczeniu 

podstawowych potrzeb bytowych, w tym zasiłki z pomocy społecznej,                                                                      

- Usługi opiekuńcze u osób wymagających pielęgnacji i pomocy w codziennym 

funkcjonowaniu,                                           

- Pomoc rodzicom i opiekunom w wypełnianiu obowiązków wychowawczych,                                             

- Koordynacja działań służb w obszarze pomocy osobom doznającym przemocy w rodzinie,         

- Aktywizacja środowisk zagrożonych wykluczeniem społecznym,                                                                      

- Realizacja świadczeń zabezpieczenia społecznego – rodzinne, wychowawcze, pielęgnacyjne. 

Na koniec 2021 roku Ośrodek Pomocy zatrudniał 30 osób. 9 pracowników socjalnych,                            

8 opiekunek domowych, 6 pracowników realizujących świadczenia rodzinne i 500+ oraz 

pracowników administracyjnych. Dodatkowo ośrodek zatrudniał pracowników na umowę 

zlecenie. Najważniejsze świadczenia zrealizowane w ramach systemu pomocy społecznej to 

zasiłki stałe na kwotę około 260 tys. zł, świadczenia zdrowotne, zasiłki okresowe na kwotę 

około 137 tys. zł, zasiłki celowe na kwotę 310 tys. zł. Świadczenia z pomocy społecznej takie 

jak schronienie. W roku ubiegłym w schroniskach przebywały 4 osoby, natomiast opłata była 

za 5 osób, ponieważ kwota odpłatności za 1 z osób z końca roku 2020 przeszła na rok 2021.  

Ośrodek realizował takie zadania jak usługi opiekuńcze w kwocie 697 141 zł, a skorzystały 74 

osoby. Pomoc w zakresie dożywiania głównie w ramach programu „Posiłek w szkole                                

i w domu”. Objętych pomocą ta zostało 130 środowisk. Zauważalna jest zmiana w formie 

posiłków, z pomocy tej skorzystało 59 dzieci. W ramach tego zadania realizowane były zasiłki 

celowe oraz pomoc rzeczowa. Znaczące wydatki ośrodka przeznaczone są na pobyt 13 osób                 

w domach pomocy społecznej. Koszt tego zadania to 398 042 zł. W 2021 r. w domach tych 

umieszczono 3 osoby. W ramach swoich zadań ośrodek realizuje pomoc materialną dla 

uczniów. Z pomocy skorzystały 63 dzieci. Wydatki w ramach tego świadczenia to około 44 tys. 

zł. Kolejne zdanie to realizacja świadczeń zabezpieczenia społecznego. Skorzystało z nich 1089 

gospodarstw domowych. W tym z zasiłków rodzinnych zależnych od dochodu 417 rodzin. 

Zwiększa się liczba osób uprawnionych do świadczeń o charakterze opiekuńczym oraz kwota 

wydatków na te świadczenia. Największe wydatki ponoszone są na świadczenia wychowawcze 

20 948 082 zł. Przeciętnie jedna rodzina otrzymała 8858 zł. Kolejne realizowane zadanie to 

fundusz alimentacyjny. Do świadczenia uprawnione były 93 osoby. A ośrodek współpracował 

ze 167 dłużnikami alimentacyjnymi. Poniesione wydatki to kwota około 368 tys. zł. Udało się 

uzyska 262 119,73 zł zwrotu. Dług alimentacyjny to 5 133 888 zł. Budżet ośrodka w 2021 roku 

wynosił 34 045 162 zł. Z budżetu Gminy to kwota 2.810.197 zł, a kwota pozyskana ze środków 

zewnętrznych to 31.234.966 zł. Pozostałe istotne działania Ośrodka:  

- Wspieranie osób z deficytami w sferze opiekuńczo-wychowawczej w ramach ustawy                            

o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej,                                   

- Realizacja zadań z ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie tj. przede wszystkim 

organizowanie pracy Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Śmigiel ds. przeciwdziałania 

przemocy w rodzinie oraz realizacja procedury Niebieskie Karty,                                                                        

- Prowadzony jest punkt wsparcia rodziny, gdzie realizowane jest poradnictwo prawne, 

psychologiczne nieodpłatnie,                                                                                   

- Projekt TĘCZA – Klub seniora oraz asystent osób niepełnosprawnych                                                                  



- Bank Żywności,                                         

- Wydawanie Kart Dużej Rodziny,                                                               

- Wydawanie zaświadczeń do Programu „Czyste Powietrze”. 

Przewodniczący Rady zauważył, że psycholog świadczył swoje usługi przez 120 h w roku, 

gdzie jest to niewiele. Radca prawny 54.5h. Przewodniczący poprosił, aby gdzieś umieścić 

informacje, jak mieszkaniec może skorzystać z takiej pomocy, na jakich warunkach się to 

odbywa. 120 h poradnictwa psychologa w obecnych czasach jest to ilość niewystarczająca. 

Możliwe, że mała ilość godzin udzielanej pomocy wynika z braku informacji.  

Kierownik Barbara Kuderska powiedziała, że informacja ta zamieszczona jest na stronie 

internetowej. Pracownicy starają się informować mieszkańców, że jest możliwość skorzystania 

nieodpłatnej pomocy prawnej w ramach programu ministerialnego o nieodpłatnym 

poradnictwie prawnym. Mieszkańcy mają też możliwość skorzystania z poradnictwa, które 

udzielane jest w starym liceum w Śmiglu. Pracownicy wiedzą, że udzielana jest pomoc pani 

psycholog i  w razie potrzeby informują. Osoby objęte procedurą Niebieskiej Karty też są o 

tym informowane. Ośrodek współpracuje także z prywatna placówką w ramach NFZ, gdzie 

udzielana jest pomoc psychologiczna jest to zespół wyjazdowy.  

Przewodniczący zapytał na czym polega poprawa warunków mieszkaniowych. 

Pani Kierownik odpowiedziała, że jest to wsparcie pracowników, którzy konsultują ze swoimi 

podopiecznymi sposób załatwiania różnych spraw. Informują, gdzie można dokonać zakupów, 

a także w nich towarzyszą. Pracownicy pomagają napisać pisma w różnych sprawach, szukają 

wolnych lokali mieszkalnych na wolnym rynku mieszkań.  

Burmistrz Śmigla Małgorzata Adamczak zaproponowała, aby takie informacje były wysyłane 

do każdego sołectwa.  

Radna Anna Jaworska zapytała w jakim terminie powinny być składane te sprawozdania.  

Przewodniczący Rady zauważył, że sprawozdania te zostały złożone w terminie, ponieważ 

sprawozdania te mają być składane do końca kwietnia. Jednak chodzi o to by Program pracy 

na kolejny rok podejmowany był uchwałą w starym roku.  

 

9. Przedstawienie oceny zasobów pomocy społecznej za rok 2021. 
 

Ocenę zasobów pomocy społecznej przedstawiła Kierownik OPS Barbara Kuderska. Na 

złożenie oceny zasobów pomocy społecznej kierownik ma czas do 30 kwietnia, obowiązek 

wynika z ustawy o pomocy społecznej. Źródłem pozyskany danych do oceny zasobów pomocy 

społecznej są dane z Ośrodka Pomocy Społecznej w Śmiglu, Urzędu Miejskiego Śmigla, 

Zakładu Komunalnego w Śmiglu Sp. z o. o. , Powiatowego Urzędu Pracy w Kościanie oraz 

dane przekazane przez Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecznej. Dokonana analiza pomaga 

na sformułowanie takich wniosków, że:   

- liczba mieszkańców gminy bez znaczących zmian, prognozy wskazują na zmianę struktury 

wiekowej, 

- zmniejsza się liczba mieszkań komunalnych w stosunku do roku 2020 nie uległa znacząco 

zmianie, 

- korzystna jest sytuacja w obszarze opieki nad dziećmi w wieku przedszkolnym,  

- brak jest instytucji opiekuna dziennego dla małych dzieci, 

- nie występują hospicja dla osób przewlekle chorych, 

- występuje znacząca liczba klubów dla osób w wieku senioralnym. 

Analiza danych wynikający z ustawy o pomocy społecznej pokazuje, że: 

- pomocą społeczną objęto 367 środowisk, decyzję imienna otrzymało  475 osób, 

- z pomocy społecznej długotrwale korzystało 175 osób, o 52 osób mniej niż w roku 2020,                       

- większość korzystających to kobiety, 

- występuje przewaga osób ze świadczeniami pieniężnymi, wartość 715.527 zł, 



- najczęstszą przyczyną pomocy jest długotrwała choroba, ubóstwo, niepełnosprawność, 

potrzeba ochrony macierzyństwa oraz bezrobocie, 

- częściej z pomocy korzystają osoby prowadzące jednoosobowe gospodarstwa domowe niż 

gospodarujące z innymi osobami, 

- najwięcej świadczeń skierowano do rodzin bez dzieci, 

- wśród rodzin z dziećmi najwięcej świadczeń skierowano do rodzin z dwojgiem dzieci. 

Były 4 osoby bezdomne, jednak płatności dokonano za 5 osób , ponieważ rachunek z końca 

roku został przeniesiony na kolejny. 

Przewodniczący Rady zapytał gdzie osoby bezdomne zostały umieszczone.  

Pani Kierownik odpowiedziała, że głównie osoby te były w schronisku dla osób bezdomnych 

w Lesznie. Były to 3 osoby. 1 osoba była umieszczona w schronisku, które świadczy również 

usługi opiekuńcze, ponieważ osoba ta wymagała szczególnego wsparcia po wypadku.   

Przewodniczący zapytał w jaki sposób stało się to, że osoby te znalazły się w takiej sytuacji.  

Pani Kuderska odpowiedziała, że najczęściej osoby te miały problem z alkoholem, ich rodziny 

się rozpadły. 

Przewodniczący powiedział, że wykazane są 2 osoby, które miały problem z narkotykami,                     

a zdaje się, że problem ten jest szerszy.  

Pani Kierownik powiedziała, że dane te są pozyskiwane ze sprawozdania Ministerstwa Rodziny 

i Polityki Społecznej, gdzie wykazywane są powody korzystania ze świadczeń pomocy 

społecznej, a wśród tych osób są 2 borykające się z problemem narkomanii. Analiza wydatków 

Gminy Śmigiel w zakresie pomocy społecznej prezentuje się następująco: 

- 20.948.143 zł – świadczenia wychowawcze, 

- 3.441.553 zł – świadczenia pielęgnacyjne, 

- 2.312.625 zł – zasiłki rodzinne z dodatkami, w tym jednorazowa zapomoga z tyt. urodzenia 

dziecka, 

- 1.667.464 zł - zasiłki pielęgnacyjne, 

- 697.141zł – usługi opiekuńcze 

- 398.042 zł – koszty DPS, 

- 310.279 zł – zasiłki celowe, 

- 259.490 zł- zasiłki stałe. 

 Instytucje, które wspierają OPS to:  

- Gminny Punkt Wsparcia Rodziny, 

- Punkt konsultacyjny KRPA, 

- Grupa Wsparcia dla rodziców i opiekunów, 

- Na terenie gminy nie funkcjonują DPS, ośrodki dla osób z zaburzeniami psychicznymi, domy 

dziennego pobytu, ośrodki dla niepełnosprawnych, 

- Porozumienia ze schroniskami dla bezdomnych, 

- Porozumienia z gminami – kierowanie do ŚDS, 

- Gmina dofinansowuje WTZ, 

- Gmina ponosi koszty pobytu w DPS prowadzonych przez inne jednostki.  

Kadra OPS posiada odpowiednie wykształcenie.  

Koszty prowadzenia i utrzymania zasobu pomocy społecznej: 

- Rodzina - w strukturze wydatków Gminy na działania w obszarze pomocy społecznej – 

85,59% ogólnych wydatków, 

- Pomoc społeczna – 11,79%, 

- Ochrona zdrowia – 1,87%, 

- Edukacja i opieka wychowawcza – 0,13%. 

OPS realizował takie projekty jak:  

- Program osłonowy – Posiłek w szkole i w domu, 

- Program Operacyjny Pomoc Żywnościowa (POPŻ), 



- Program osłonowy – Pomoc Gminy Śmigiel w zakresie dożywiania w sytuacjach 

szczególnych, 

- Program „Opieka 75+”, 

- Program Stop Covid-19. Bezpieczne systemy społeczne w Wielkopolsce, 

- Program Asystent Rodziny. Łącznie objęto 440 osób, 550.180 tys. zł. W trybie działalności 

pożytku publicznego Gmina zleciła realizację działań 15 organizacjom pozarządowym, 

podpisano 21 umów. 

Sformułowano następujące wnioski:  

- okres pandemii nie spowodował zwiększonego zapotrzebowania na świadczenia z pomocy 

społecznej, zaobserwowano, że liczba gospodarstw domowych objętych wsparciem w wielu 

obszarach działalności uległa zmniejszeniu w porównaniu z rokiem ubiegłym, w szczególności 

z pomocy korzystało mniej rodzin z dziećmi, rodzin emerytów i rencistów oraz rodzin 

niepełnych. Zwiększyła się natomiast liczba gospodarstw jednoosobowych, 

- główną przyczyną korzystania z pomocy społecznej jest długotrwała choroba, ubóstwo oraz 

niepełnosprawność, nie zaobserwowano w tym zakresie znaczących zmian, 

- w stosunku do roku 2020 zauważono znaczący wzrost liczby założonych Niebieskich Kart - 

część A, odnotowano przeszło dwukrotnie więcej zdarzeń przemocowych, oceniamy, że 

sytuacja ta związana jest z występowaniem pandemii, która zablokowała zgłaszanie spraw                    

w roku poprzedzającym, 

- na skutek pandemii COVID-19 utrudniony został dostęp do niektórych usług pomocy 

społecznej, które realizowane były zdalnie lub na skutek zaleceń sanitarnych zostały 

zawieszone, 

- zwiększający się udział w społeczeństwie osób starszych wymaga dostosowania usług 

społecznych do tej grupy wiekowej – wspieranie działalności klubów seniora, rozwój usług 

opiekuńczych, tworzenie placówek wsparcia dziennego, 

- zwiększające się koszty utrzymania w DPS a także zmiana sposobu funkcjonowania rodzin 

wymaga planowania zwiększenia wydatków na domy pomocy społecznej, 

- w ocenie Ośrodka zasadne jest utworzenie w gminie mieszkania chronionego, dla osób 

zależnych,  które przy wsparciu służb, mogłyby przebywać w dotychczasowym środowisku 

zamieszkania, pomimo  utraty zdolności do samodzielnego funkcjonowania, 

- poziom wydatków w obszarze pomocy społecznej i wsparcia w stosunku do roku 

poprzedniego wzrósł o 408.977 zł (co stanowi 1,16%), 

- struktura organizacyjna Ośrodka wymaga zmian ze względu na dużą liczbę osób 

zatrudnionych oraz zróżnicowanie prowadzonych zadań. Sprawozdanie z działalności OPS 

oraz ocena zasobów pomocy społecznej umieszczone zostały na stronie internetowej OPS. 

Radny Grzelczyk zauważył, że w tabeli dotyczącej zatrudnienia w wieku 60-65 lat nie ma, 

żadnego mężczyzny. 

Pani Kierownik odpowiedziała, że mężczyźni w tym przedziale wiekowym wykazani są jako 

osoby w wieku produkcyjnym. Są to dane pobrane z Ministerstwa. 

Radny Splisteser zadał pytanie dotyczące mężczyzny z sołectwa Wonieść, jak na dzisiaj 

wygląda jego sytuacja. 

Pani Kuderska odpowiedziała, że Pan jest pod opieką OPS. Przy wsparciu ośrodka rodzina 

przygotowała miejsce do zamieszkania dla tego  pana. 

Wiceprzewodniczący rady dodał, że niepokoi ciągle spadająca liczba mieszkańców.                              

A pozytywna wiadomość to spadek rodzin korzystający z usług OPS.  Pan Drótkowski poprosił 

o wyjaśnienie dlaczego w części opisowej dotyczącej kadry kierowniczej ujęte są 2 osoby,                    

a w tabelce ujęta jest tylko 1 osoba.  

Pani Kierownik powiedziała, że w tabeli ujęty jest tylko Kierownik OPS, a w części opisowej 

także ujęta została główna księgowa. 



Radny poprosił także o poszerzenie sformułowania, że struktura organizacyjna ośrodka 

wymaga zmian. 

Pani Kierownik zamierza wystąpić do rady z propozycją nowego statutu OPS. Wprowadzenie 

dodatkowych stanowisk kierowniczych jak zastępca kierownika OPS, stanowisko kierownicze 

w sekcji usług opiekuńczych, a także wśród pracowników zabezpieczenia społecznego. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy stanowiska te zajęłyby osoby już zatrudnione, czy 

wymagałoby to zatrudnienia dodatkowych osób. 

Pani Kierownik odpowiedziała, że w ramach obecnego zatrudnienia, jednak rozważane jest czy 

nie dodać stanowiska kadrowej, ponieważ obecnie zadania te realizuje pracownik świadczeń 

rodzinnych.  

Pan Wiceburmistrz Marcin Jurga dodał, że zorganizowana ma zostać tak struktura ośrodka, aby 

każda odrębna komórka miała swojego naczelnika, co na pewno ułatwi pracę Pani Kierownik.  

Przewodniczący Rady ogłosił przerwę do godziny 15:00. 

 

10. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

1) zmian w uchwale budżetowej Gminy Śmigiel na rok 2022, 

Projekt uchwały przedstawiała Skarbnik Ewa Mituła.  Dochody – dokonuje się następujących 

zmian: 

a) Rozdział 75495 Pozostała działalność - zwiększenie o kwotę 124.700,00 zł w związku                          

z zaplanowaniem środków z Funduszu Pomocy na pomoc obywatelom Ukrainy w zakresie 

zapewnienia zakwaterowania i całodziennego wyżywienia zbiorowego w miesiącu maju 

(umowa z Powiatem Kościańskim); 

b) Rozdział 85295 Pozostała działalność - zwiększenie o kwotę 31.370.85 zł w związku                           

z realizacją przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Śmiglu programu „Korpus Wsparcia 

Seniorów” – środki Funduszu Przeciwdziałania COVID-19. 

c) Rozdział 85595 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 8.000,00 zł w związku                            

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy na realizację świadczeń rodzinnych. 

Wydatki – dokonuje się następujących zmian: 

a) Rozdział 01042 Wyłączenie z produkcji gruntów rolnych oraz 60016 Drogi publiczne 

gminne – zmiana klasyfikacji budżetowej dla zadania: „Budowa drogi dojazdowej do 

gruntów rolnych - przebudowa drogi gminnej 590030P w Koszanowie” – zadanie 

dofinansowane z Województwa Wielkopolskiego. 

b) Rozdział 70005 Gospodarka gruntami i nieruchomościami – przesunięcie pomiędzy 

rozdziałami kwoty 5.000,00 zł na wniosek kierownika wydziału. 

c) Rozdział 70007 Gospodarowanie mieszkaniowym zasobem gminy - przesunięcie pomiędzy 

rozdziałami kwoty 5.000,00 zł na wniosek kierownika wydziału. 

d) Rozdział 75023 Promocja jednostek samorządu terytorialnego – przesunięcia pomiędzy 

działami w ramach funduszu sołeckiego. 

e) Rozdział 75495 Pozostała działalność - zwiększenie o kwotę 124.740,00 zł w związku                         

z zaplanowaniem środków z Funduszu Pomocy na pomoc obywatelom Ukrainy w zakresie 

zapewnienia zakwaterowania i całodziennego wyżywienia zbiorowego w miesiącu maju 

(umowa z Powiatem Kościańskim); 

f) Dział 801 Oświata i wychowanie – przesunięcia pomiędzy rozdziałami i paragrafami na 

wniosek dyrektorów jednostek oświatowych. 

g) Rozdział 85295 Pozostała działalność - zwiększenie o kwotę 31.370.85 zł w związku                           

z realizacją przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Śmiglu programu „Korpus Wsparcia 

Seniorów” – środki Funduszu Przeciwdziałania COVID-19. 

h) Rozdział 85395 Pozostała działalność – przesunięcie pomiędzy paragrafami kwoty 18 zł na 

wniosek kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej. 



 

i) Rozdział 85595 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 8.000,00 zł w związku                           

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy na realizację świadczeń rodzinnych. 

j) Rozdział 90004 Utrzymanie zieleni w miastach i gminach – przesunięcie pomiędzy działami 

kwoty 3000 zł w ramach funduszu sołeckiego. 

k) Rozdział 92109 Domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby: 

przesunięcie pomiędzy działami w ramach funduszu sołeckiego, 

zwiększenie wartości zadania majątkowego: „Modernizacja świetlicy wiejskiej                                          

w Sierpowie” o kwotę 1.500,00 zł. 

W dniu 26 maja 2022 r Burmistrz Śmigla złożyła autopoprawkę do projektu uchwały. 

Dochody: 

1) Rozdział 75095 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 3.054,72 zł w związku                   

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy za wydawanie numerów PESEL 

obywatelom Ukrainy. 

2) Rozdział 75495 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 301.000,00 zł w celu 

zabezpieczenia środków finansowych na realizację art. 13 ustawy o pomocy 

obywatelom Ukrainy. 

3) Rozdział 85395 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 1.383,00 zł w związku                  

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy na zapewnienie posiłku dla dzieci                                    

i młodzieży na maj 2022 rok. 

Wydatki: 

1) Rozdział 60016 Drogi publiczne gminne – zmniejszenie o kwotę 30.000,00 zł                             

w związku z przesunięciem planu na inne zadania. 

2) Rozdział 70005 Gospodarka gruntami i nieruchomościami – zwiększenie o kwotę 

573.000,00 zł na zadaniu majątkowym „Przebudowa budynku Ośrodka Zdrowia                           

i świetlicy wiejskiej wraz z budową windy w Starym Bojanowie” na podstawie 

sporządzonego kosztorysu. 

3) Rozdział 75095 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 3.054,72 zł w związku                    

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy za wydawanie numerów PESEL 

obywatelom Ukrainy. 

4) Rozdział 75412 Ochotnicze straże pożarne – zwiększenie o kwotę 30.000,00 zł  dla 

zadania majątkowego: „Budowa budynku szatni sportowej wraz z częścią magazynową 

i rekreacyjną dla OSP Wonieść” – roboty dodatkowe. 

5) Rozdział 75495 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 301.000,00 zł w celu 

zabezpieczenia środków finansowych na realizację art. 13 ustawy o pomocy 

obywatelom Ukrainy. 

6) Rozdział 80101 Szkoły podstawowe oraz 80104 Przedszkola – przesunięcie kwoty 

4.400 zł do innego działu. 

7) Rozdział 85154 Przeciwdziałanie alkoholizmowi – przesunięcie kwoty 15.450,00 zł 

pomiędzy paragrafami i utworzenie zadania majątkowego: „Zestaw zabawowy – plac 

zabaw”. 

8) Rozdział 85219 Pozostała działalność – zmiany pomiędzy paragrafami w programie 

„Korpus Wsparcia Seniorów”. 

9) Rozdział 85395 Pozostała działalność – zwiększenie o kwotę 1.383,00 zł w związku                   

z otrzymaniem środków z Funduszu Pomocy na zapewnienie posiłku dla dzieci                            

i młodzieży na maj 2022 rok. 

Przychody: 

Paragraf 905 Przychody jednostek samorządu terytorialnego z niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów                             

i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania 



budżetu określonymi w odrębnych ustawach – zwiększenie o kwotę 568.600,00 zł na 

zadanie majątkowe „Przebudowa budynku Ośrodka Zdrowia i świetlicy wiejskiej wraz                    

z budową windy w Starym Bojanowie” – środki otrzymane w 2021 roku z Funduszu 

Przeciwdziałania Covid-19 z tytułu nagrody w konkursie „Rosnąca odporność”. 

Zmiany wartości dochodów i wydatków w Uchwale budżetowej oraz uzupełnienie 

uzasadnienia do Uchwały o brakujące treści. 

Komisja Finansowo-Gospodarcza zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Pytań nie było. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: 

przyjęcia autopoprawek do projektu uchwały w sprawie zmian uchwale budżetowej Gminy 

Śmigiel na rok 2022. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

 

Głosowano w sprawie: 

zmian w uchwale budżetowej Gminy Śmigiel na rok 2022 z autopoprawkami. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

Uchwała nr XLVII/396/2022 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

2) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Śmigiel na lata 2022-2033, 

Projekt uchwały przedstawiła Skarbik Ewa Mituła. Zmienione zostają tylko dochody i wydatki 

wynikające ze zmian dokonanych w uchwale budżetowej oraz podjętych przez Burmistrza 

zarządzeń. Także w dniu 26 maja 2022 r. Burmistrz Śmigla złożyła autopoprawki do projektu 

uchwały. Zmiany obejmują zmiany po stronie dochodów, wydatków i przychodów oraz zmiany 

w jednym przedsięwzięciu – Budowa budynku szatni sportowej wraz z częścią magazynową i 

rekreacyjną dla OSP Wonieść – zwiększenie o kwotę 30 000 zł. 

Komisja Finansowo-Gospodarcza zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Pytań nie było. 

Głosowano wniosek w sprawie: 

przyjęcia autopoprawek do projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Śmigiel na lata 2022-2033. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 



 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

 

Głosowano w sprawie: 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Śmigiel na lata 2022-2033 z autopoprawkami.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Danuta Strzelczyk, Sławomir Jan Szudra, Beata 

Żyto 

Uchwała nr XLVII/397/2022 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

3)uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w obrębie Morownica, 

gmina Śmigiel, 

Projekt uchwały przedstawiła pracownik Urzędu Monika Pierożyńska-Semenków. 

Przystąpienie do sporządzenia tego projektu nastąpiło po wejściu w życie ustawy  o siłowniach 

wiatrowych, która uniemożliwiała realizację zabudowy mieszkaniowej w odległości 10 H na 

wysokości siłowni wiatrowej. W związku z tym przystąpiono do realizacji procedury 

planistycznej. W toku przeprowadzenia tej procedury wzięto pod uwagę wszystkie uzgodnienia 

i opinię. Wielokrotnie były one ponawiane. Początkowo sporządzony projekt został 

wielokrotnie zmieniany. Natomiast na sesji przedłożony został projekt już po dyskusji 

publicznej, po ostatecznych punktach procedury planistycznej projekt do uchwalenia. Mogły 

zostać robione ustalenia tylko w zakresie tego co jest w studium.                   

Komisja Planowania i Rozwoju zaopiniowała projekt pozytywnie. Nikt z mieszkańców tego 

terenu mimo możliwości nie wniósł żadnych uwag do projektu. 

Wiceprzewodniczący ma wątpliwość co do tytułu uchwały czy ze względu na nazwę nie 

powinno się napisać tytułu z dużej litery oraz w paragrafie 2 podpunkt 6 co oznacza pojęcie 

komunikacji kołowej i pieszej.  

Pani Monika Pierożyńska-Semenków odpowiedziała, że w ten sposób przystąpiono do 

sporządzenia tego planu. Nazwa, która została ujęta w przystąpieniu do przygotowania projektu 

została przez radnych zaakceptowana, dlatego musi mieć tą nazwę kontynuowaną. 

Wiceprzewodniczący zauważył, że występują błędy w paragrafie 6 w jednym punkcie 

sformułowanie „Gminna Ewidencja Zabytków” pisana jest z małej litery, w innym z dużej. 

Pani Monika odpowiedziała, że zapisy te przełożone są z wniosków i opinii konserwatora 

zabytków.  

Pan Drótkowski zauważył, że sformułowanie odnosi się do tego samego, a pisane jest na dwa 

różne sposoby. A co oznacza sformułowanie kołowe i piesze. 

Pani Monika odpowiedziała, że istnieje słowniczek, w którym zawierane są określenia, które 

będą wykorzystywane w kolejnych punktach. Jest to pojęcie nieścisłe, jednak możliwe do 

wykorzystania w większym zakresie prawa miejscowego. 

Pan Drótkowski dodał, że w uzasadnieniu także występują pewne nieścisłości. Jeden raz 

studium uwarunkowań pisane jest z dużej litery, a dalej z małej. Czy są to błędy pisarskie. 



Radna Jaworska przejrzała użycie słowa studium w przeglądarce i jej zdaniem wszędzie użyte 

jest prawidłowo. Gdy słowo studium jest z małej litery jest tylko ujęte w zdaniu, gdy jest                         

z dużej mowa jest o akcie prawnym. 

Radca prawny Pan Piotr Ziółkowski powiedział, że błędy pisarskie nie mają wpływu na treść                       

i ważność samego aktu prawnego. 

Przewodniczący Rady zapytał, radcy jak powinien wyglądać konkretnie zapis danego 

wyrażenia powinno być zapisane z dużej czy z małej litery. 

Pan Mecenas powiedział, że w kwestii poprawnego zapisu trzeba odnosić się do ustawy                          

o języku polskim, ponieważ to ona określa jakie zapisy są poprawne. Jeżeli mowa o nazwie 

własnej to piszemy z dużej litery jeśli odwołujemy się do tego w tekście już wtedy piszemy                    

z małej. 

Przewodniczący Rady powiedział, że dane określenie odnosi się do tego samego jednak raz 

zapisane jest z małej litery, a kolejny raz z dużej. Zaproponował, aby zapisać oba słowa z dużej 

litery. I potraktowane zostaje to jako błędy pisarskie. 

Radny Drótkowski powiedział, że jest to dokument, pod którym się podpisujemy i nie powinien 

zawierać błędów pisarskich paragraf 6 punkt 3 z dużej litery Gminna Ewidencja Zabytków,                       

a w punkcie 4 jest zapisane z małej litery. 

Przewodniczący Rady Kasperski podsumował, że wyrażenie Wojewódzki Konserwator 

Zabytków zapisane będzie z dużej litery oraz Gminna Ewidencja Zabytków też będzie zapisana 

z dużej litery. 

 

Głosowano w sprawie: 

uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w obrębie Morownica, 

gmina Śmigiel. 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Sławomir Jan Szudra, Beata Żyto 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Danuta Strzelczyk 

Uchwała nr XLVII/398/2022 stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

4) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w obrębie Poladowo, 

gmina Śmigiel. 

Projekt uchwały przedstawiła pracownik Urzędu Monika Pierożyńska-Semenków. Dla 

miejscowości Bronikowo również była konieczność sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego z powodu oddziaływania siłowni wiatrowych. Procedura 

również była zgodna z ustawą o planowaniu przestrzennym z punktem 17 czyli miała 

opiniowanie, uzgadnianie, było wyłożenie do publicznego wglądu. Projekt sporządzany był 2 

razy, poszukiwano najlepszego rozwiązania. 

Komisja Planowania i Rozwoju zaopiniowała projekt pozytywnie. Nikt z mieszkańców tego 

terenu mimo możliwości nie wniósł żadnych uwag do projektu. 

Przewodniczący Rady Wiesław Kasperski powiedział, że do poprawy są te same błędy 

pisarskie jak w poprzedniej uchwale. 

  

 

 



Głosowano w sprawie: 

uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w obrębie Poladowo, gmina 

Śmigiel.  

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Arleta Adamczak, Włodzimierz Drótkowski, Sławomir Grzelczyk, Anna Jaworska, Gabriela 

Kasperska, Wiesław Kasperski, Rafał Klem, Krzysztof Łączny, Piotr Majer, Mirosław Józef 

Pawlak, Michał Skrzypczak, Alfred Splisteser, Sławomir Jan Szudra, Beata Żyto 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Danuta Strzelczyk 

Uchwała nr XLVII/399/2022 stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

11. Złożenie interpelacji i zapytań radnych. 

 

Brak 

 

12. Informacja o udzielonych odpowiedziach na interpelacje i zapytania radnych. 

 

Brak  

 

13. Wolne wnioski i informacje. 

 

Radny Michał Skrzypczak zgłosił prośbę od mieszkańców ulicy Powstańców Wielkopolskich, 

aby wymalować przejście dla pieszych na wysokości ulicy Kędzierskiego oraz podobne 

przejście na ulicy Wodnej i Kilińskiego na wysokości fyrtlu. Mieszkańcy proszą o to, ponieważ 

dzieci idą tą drogą do szkoły. Prośba jest także, aby jeżeli jest taka możliwość zamontować 

progi zwalniające na ulicy Powstańców Wielkopolskich. 

Radny zgłosił również, że na ulicy Kilińskiego za torami w kierunku Poladowa występuje 

problem z odwodnieniem.  

Przewodniczący Kasperski zapytał, kiedy będą malowane pasy. 

Pani Burmistrz odpowiedziała, że zostało już to zlecone także w najbliższym czasie będą 

malowane. 

Pani Burmistrz dodała, odpowiadając Panu Skrzypczakowi, że zgłoszenia te zostaną 

przeanalizowane.  

 

14. Zakończenie sesji. 

 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady zakończył posiedzenie. 

 

  

           Przewodniczący 

                                                                        Rady Miejskiej Śmigla 

/-/ Wiesław Kasperski  

Przygotował(a): Daniela Kiełczewska 



  


